

ملخص الرسالة باللغة العربية

اسم الباحث: أسماء عبده محمد الجمال.

التخصص : دراسات إسلامية ( تفسير و علوم قرآن )

إسم البحث: منهج التفسير عند الإمام الناصر لدين الله المؤيدي (ت:1024هـ) من خلال كتابه العهد الأكيد تفسير القرآن المجيد.

الدرجة العلمية: دكتوراة.

إشراف / أ . د . صالح قاسم الخمري .

جامعة صنعاء كلية . الآداب و العلوم الإنسانية. قسم الدراسات الإسلامية .

و قد قمت بتقسيم هذا البحث إلى خمسة أقسام ، تسبقها مقدمة ، وتتلوها خاتمة ،و فهارس ، فأما المقدمة قد تحدثت فيها عن أهمية الموضوع ،و أسباب إختياره ،وأهداف الدراسة ، ومنهجية الدراسات و الدراسات السابقة و خطة الدراسة .

أما الفصل الأول: التعريف بالإمام المؤيدي وعصره وإسم الكتاب ونسبته إليه وخصائصه ومصادره وآراء العلماء فيه وفيه ثلاثة مباحث:المبحث الأول: التعريف بالإمام المؤيدي – رحمه الله المبحث الثاني: عصره ، والمبحث الثالث: (إسم الكتاب و نسبته لمؤلفه و مميزاته و المأخذ عليه ومميزات منهجه ومصادر الكتاب واقوال العلماء العلماء الواردة فيه ، أما الفصل الثاني :منهج الإمام المؤيدي في التفسير بالمأثور وعلوم القران ، ويتكون من مبحثين ، المبحث الأول :التفسير بالمأثور ، و المبحث الثاني: منهج الإمام المؤيدي في مباحث علوم القران ، والفصل الثالث:منهج الإمام المؤيدي في التفسير بالرأي وفيه ثلاثة مباحث. المبحث الأول : أصول التفسير بالراي ،و المبحث الثاني : التفسير اللغوي ،والمبحث الثالث : التفسير العلمي ، والمحث الزابع : التفسير الفقهي المؤيدي وفيه أربعه مباحث : المبحث الأول : فقه العبادات ، والمبحث الثاني : فقه المعاملات ، والمبحث الثالث : فقه الأحوال الشخصية ، والمبحث الرابع : فقه الجهاد والسلم ،والفصل الخامس: منهج الإمام المؤيدي في تفسير آيات العقيدة وفيه مبحثان: المبحث الأول :منهجه في القضايا الغيبية

وبعد ذلك أختتمت الرسالة بأهم النتائج ، و التوصيات التي توصلت إليها ، وتليها الفهارس العامة للرسالة : ومن أهم النتائج التي توصلت إليها :

1-1 إن مؤلف العهد الأكيد تفسير القرآن المجيد قد جمع آراء ،وأقوال كثيرة من العلماء ، و المفسرين في هذا التفسير من دون عزو كثيراً منها خشية الإطالة .

2 - إن كتاب العهد الأكيد تفسير القرآن المجيد غزيرٌ في مادته العلمية ، حيث جمع فيه أموراً كثيرة ، منها ما يتعلق بعلوم القرآن ، و القرآن القرآنية ، و اللغة ، مستشهداً بالأحاديث النبوية ، مناقشاً للقضايا الفقهية ، مهتماً باللغة واشتقاقات الفاظها ، وغيرها من العلوم الأخرى ، وكل ذلك جعل كثير من العلماء يثنون عليه .

3 - لم ينشغل المصنف في الإختلافات الفقهية ، و القضايا العقلية كثيراً ، بل كان يذكر الأقوال في ذلكبإختصار
؛ لكي لا يُخْرِجَهُ ذلك عن هدفه الرئيس .

و من أهم التوصيات ، و المقترحات .

-1 فراد المسائل الفقهية ، و العقلية في تفسير العلامة الحسن بن على بن داود ، بدراستين علميتين .

2 – جمع جميع الدراسات الخاصة بهذا التفسير في مجلد واحد ونشره في المكتبات حتى يستفيد منه الباحثين و الطلاب الدارسين .

## Summary of the message in English

Researcher name: Asmaa Abdo Muhammad Al-Jamal. Specialization:

Islamic Studies (Interpretation and Qur'anic Sciences)

Search Name :The interpretation approach according to Imam Al-Nasir li Din Allah Al-Mu'aydi (d.1024 AH) through his book

The Certain Testament, Interpretation of the Glorious Qur'an. Academic degree: Doctorate. Supervision / A. Dr. Saleh Qasim Al-Khamri.

Sanaa University College. Arts and humanities. Department of Islamic Studies. I have divided this research into five sections, preceded by an introduction, followed by a conclusion, and indexes. As for the introduction, I talked about the importance of the topic, the reasons for choosing it, the objectives of the study, the methodology of previous studies and studies, and the study plan.

The first chapter: Introduction to Imam al-Mu'aydi, his era, the name of the book, its attribution to him, its characteristics, its sources, and the opinions of scholars about it. It contains three sections: The first section: Definition

With Imam Al-Mu'aydi - may God have mercy on him. The second section: His era, and the third section: (The name of the

book, its attribution to its author, its characteristics, the criticism against it, the features of its approach, the sources of the

book, and the sayings of the scholars contained in it. As for the second chapter: Imam Al-Mu'aydi's approach tolntheinterpretationhadithsand

the sciences of the Qur'an, and it consists of two sections. The first topic: Interpretation of the hadiths.

The second section: The Imam's approach Al-Muaydi in the studies of the sciences of the Qur'an, and the Third: Imam Al-Muayyid's approach chapter on interpretation by opinion, which contains three sections.

The first section: Principles of interpretation based on opinion, And The second topic: linguistic interpretation, And The third topic: Scientific interpretation, and the fourth chapter: Al-Mu'aydi's jurisprudential

interpretation, which includes

four sections: The first topic: The jurisprudence of worship, The second topic: The jurisprudence of transactions, The

third topic: The jurisprudence of personal status, The fourth topic: The jurisprudence of jihad and peace, and The fifth chapter: Imam Al-Mu'aydi's approach to Interpretation of the verses of the Creed, which includes two topics

The first section: His approach to monotheism, and the second section: Imam Al-Muaydi's approach to unseen issues

After that, I concluded the thesis with the most important results and recommendations that I reached, followed by

the general indexes of the thesis: Among the most important results I reached:

- 1 The author of the Certain Testament collected many opinions and sayings from scholars and commentators in this interpretation, without attributing much of it for fear of prolongation.
- 2 The book The Certain Testament, Interpretation of the Glorious Qur'an, is rich in scientific material, as it contains many things, including what is related to the sciences of the Qur'an, Qur'anic readings, and language, citing the Prophet's hadiths, discussing jurisprudential issues, interested in the language and the derivations of its words, and other sciences. All of this made many scholars praise him.

3 - The author did not deal much with jurisprudential differences or mental issues, but rather he mentioned the sayings about that briefly. So that this does not deviate from its main goal.

It is one of the most important recommendations and proposals.

- 1 Identification of the jurisprudential and rational issues in the interpretation of the scholar Al-Hasan bin Ali bin Daoud, with two scientific studies.
- 2 Collect all studies related to this interpretation in one volume and publish it in libraries so that researchers and students can benefit from it.